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 »وامرهم شورا بینهم« کارها با شــور و مشورت انجام می شود. این 
بخشی از آیه 38سوره شوری اســت که در قاب زیبایی حک و در 
بالاترین نقطه صحن پارلمان شهری نصب شده است.همین اثربخشی 

مشورت، سبب شکل گیری نهاد شوراها )استان، شهر، روستا( شده تا 
زمینه مشارکت شهروندان و انجام امور با خرد جمعی فراهم شود. اما با 
گذشت بیش از 2 دهه فعالیت، هنوز این نهاد مردمی به جایگاهی که در 
قانون تعیین شده، نرسیده و همواره مورد بی مهری قرار گرفته به گونه ای 
که اعضای پارلمان شهری به مناسبت سالروز گرامیداشت شوراها 
)9اردیبهشت( در گفت وگو با همشهری نادیده گرفته شدن اختیارات 
قانونی شــوراها را محور اصلی صحبت هایشان قرار داده و خواستار 

ارتقای جایگاه شوراها شــده اند. در این بین پرویز سروری، رئیس 
شورای عالی استان ها از سختی هاي مسیر پیش روی شوراها چه از نظر 
ماهیت نظارتی شان و چه تأثیر گذاری شان در گفت وگو با همشهری 
می گوید. او که سمت نایب رئیسي شورای شهر تهران را نیز برعهده 
دارد و سابقه عضویت در شورای چهارم شهر تهران را هم در کارنامه 
دارد، معتقد است که فقدان یا ضعف آموزشی در نظام 126هزارنفری 
شورای کشور وجود دارد. ماحصل گفت وگو با او را در ادامه می خوانید.

 شورای عالی استان ها در بحث آموزش 
و نظارت شوراها چه برنامه ای دارد؟

یکی از مهم ترین موضوعاتی که امروز به آن فکر کرده 
و آن را احســاس می کنیم فقدان یا ضعف آموزشی 
است که در نظام 126هزارنفری شورای کشور وجود 
دارد. واقعا قابل قبول نیست اینکه کسی که رأی مردم 
را می گیرد و از روز نخست روی صندلی تصمیم گیری 
و تصمیم سازی می نشیند و تصمیماتش تأثیر جدی 
در زندگی مــردم دارد، آمــوزش لازم را در رابطه با 
حوزه تکالیف، وظایف و اختیارات ندیده. همچنین 
اطلاعات دقیقی از قوانین مورد نیاز ندارند. اتفاقا با 
بررســی اي که از تخلفات نظام شورای کشور انجام 
دادیم، تخلفات زیر 4دهم درصد اســت، اما قسمت 
قابل ملاحظه ای از این تخلفات به فقدان اطلاعات و 
آموزش لازم برمی گردد. افرادی که مرتکب تخلفی 
شده اند، در دفاعیات خود می گویند ما نمی دانستیم 
که چنین بحث یا مسئله ای، اشکال بوده و از قانون 
مطلع نبودیم. در واقع در شــورای عالی اســتان ها 
برنامه ریزی جامعی را در این زمینه انجام می دهیم 
تا بتوانیم نظام شورایی را مکلف کنیم. این آموزش 
لازم را ما باید در قانون ببینیم و به قول معروف آن 

را عملی کنیم. 
تاکنون اقدامی هــم در این زمینه 
صورت گرفته اســت؟ با توجه به اینکه آموزش 

و نظارت شوراها کار ساده ای به نظر نمی رسد...
ما این موضوع را پیگیری می کنیم و البته خیلی کار 
سختی هم هست. اینکه از روستاها تا شورای عالی 
استان ها، یعنی غرب و شــرق، شهرستان ها و ... در 

معرض این آموزش قرار می گیرند. در شورای عالی 
اســتان ها با دســتگاه ها در حال مذاکره هستیم تا 
زمینه آموزش را فراهم کنیم. درباره آموزش شوراها 
بــا وزارت کار و وزارتخانه هــای مختلف وارد بحث 
شده ایم تا بتوانیم به نتیجه برسیم. در واقع اجباری 
شدن دریافت گواهینامه آموزشی شوراها برای همه 

اعضای شورا لازم است.
در دوره ششم شورای عالی استان ها 
قصد دارید چه لوایحی را به مجلس شــورای 

اسلامی ارائه کنید؟
شورای عالی اســتان ها مانند شوراهای شهر نیست 
که یک شهرداری هست و اعضای شــورا برای آن 
تصمیم گیری می کنند. شورای عالی استان ها باید 
تصمیمات ملی بگیرد. یعنی موضوعاتی که می تواند 
به رتق و فتق امور کل شوراها بپردازد. به عنوان مثال، 
اکنون یکی از دغدغه هایی که تمــام مردم در کل 
کشــور دارند، به اصطلاح مطول بودن صدور پروانه 
ساخت است. شورای عالی استان ها می تواند کاهش 
صدور پروانه را در قالــب یک مصوبه  تنظیم کرده تا 
به کل کشور ابلاغ شــود. هم در حوزه شفاف سازی 
و هم در اصلاح فرایندهــا و هم تعاملاتی که با همه 
دســتگاه ها باید صورت بگیــرد، در کمترین زمان 
ممکن ایــن کار را انجام دهد. در عیــن حال تولید 
شفافیت کند؛ یعنی اگر ما بتوانیم این را به سامانه 
منتقل کنیم، هر لحظه می توانیم فرایند را ببینیم و 
متوجه شویم که کجای کار ایراد داشته یا چرا اختلاف 
دارد و در زمانبندی خود انجام نشده است.  بنابراین 
تلاش ما این است که موضوعات ملی مانند فرایند 

صدور پروانه، موضوع باغــات، معضل آلودگی هوا، 
محیط زیست و... را در دستور کار قرار دهیم.

 آیا احتمال دارد مدیریت یکپارچه 
شهری در این دوره به سرانجام برسد؟

هم اکنون شورای عالی اســتان ها، موضوع مدیریت 
یکپارچه شهری را در واقع به شکلی تسریع می کند. 
نگاهی که تا حالا ما داشــتیم، نگاه درســتی بوده 
ولی قابل اجرا نبوده اســت. یعنی شــعار این بوده؛ 
نظام یکپارچه شــهری برای کل کشور. درحالی که 
این هاضمه وجود ندارد و من هــم اگر جای دولت 
باشم، چنین کاری نمی کنم. واقعیت این است که 
در بسیاری از حوزه ها چنین توانایی اي وجود ندارد 
و چیزی که با زندگی روزمره مردم ســروکار دارد، 
نمی توانند ظرفیت آن را به جایی بیاورند که خودش 
الان این آمادگی را ندارد. بنابراین، اکنون شورای عالی 
استان ها در حال تسریع این موضوع است. یعنی ما 

جاهایی که چنین قابلیتی دارند را شناسایی می کنیم 
و البته این قابلیت را هم به صــورت علمی و قانونی 
ثابت می کنیم. مثلا می گوییم تهران چنین ظرفیتی 
را دارد یا کل این موضوع را انجام دهید یا قسمتی از 
موضوع را به نتیجه برســانید. حالا به نظر ما، مشهد 
قابلیت قابل ملاحظه ای برای پذیرش نظام یکپارچه 
شهری دارد، البته تبریز، اصفهان و... نیز استان هایی 
هستند که چنین قابلیتی را دارند. حالا ممکن است 
ما بگوییم که گام نخســت را از تهران برداریم، گام 
دوم را از سه، چهار شــهر دیگر، در گام سوم از کل 
کلانشــهرها و گام چهارم از شــهرهای بالای یک 
میلیون نفر جمعیت و به همین شکل تولید ظرفیت 
کنیم. به خصوص که نقاط ضعف و قوت ماجرا را در 
عمل ببینیم و شناسایی کنیم. در عین حال می توانیم 
نظام یکپارچه شهری را در تهران به صورت پایلوت 

اجرا کرده و بعد در شهرهای دیگر هم اجرا کنیم. 

روزگار سخت مردمی ترین نهاد
 پرویز سروری در گفت وگوی اختصاصی با همشهری: نظام مردم سالاری جمهوری اسلامی ایران در تبلور شوراها شکل گرفته است

بررسی وضعیت شوراهای شهر که طی دهه های گذشته همواره به جای تقویت، تضعیف شده اند

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

شکل گیری نظام مردم سالاری جمهوری اسلامی ایران  در تبلور شوراها
پرویز سروری، رئیس شورای عالی استان ها صبح دیروز به مناسبت روز ملی شوراها در نشست 
خبری با حضور اصحاب رسانه و خبرنگاران شرکت کرد. بخشی از صحبت های سروری در اینجا 

آمده است: 
  آنچه روشن است، نظام مردم سالاری جمهوری اسلامی ایران در تبلور شوراها شکل گرفته است.
  سامانه جامع مصوبات در شورای عالی استان ها راه اندازی شده است. پیش از این سامانه 
مختص مصوبات استان تهران بود که در مدت 4 ســال 12 میلیون بازدید داشت، ولی اکنون 

سامانه جامع مصوبات شورای عالی استان ها در کل کشور راه اندازی شده است.
  بیشتر از 2 هزار مورد گزارش در سامانه اخذ شکایات مردمی جمع آوری شده است که به دنبال 

تقویت این سامانه هستیم تا اطلاع رسانی را به شکل حداکثری برسانیم.
  بیشتر از 99.۵ درصد تخلفات در شوراها تبرئه شده اند.

  قانون شوراها در همه زمینه ها نیاز به اصلاح دارد.

مکث

 راهپیمایی روز قدس
 دوباره مانند گذشته ها

دیوارنگاره بزرگ میدان ولیعصر شــعار روز قدس امسال را نشان 
می دهد. »قدس محور است« و نشــان می دهد که قدس در میانه 
منظومه ای از کشور های مسلمان قرار دارد. به گزارش همشهری، نهم 
اردیبهشت، شهر تهران میزبان راهپیمایی روز قدس است و امسال 
پس از 2ســال وقفه، مردم روزه دار تهران پای پیاده در این مراسم 
عبادی سیاسی شرکت خواهند کرد؛ همانطور که در دهه های گذشته 
در این آیین حضور می یافتند. اما امسال این مراسم به شکلی که پیش 
از بیماری کرونا رایج بود، به اجرا درمی آید و در این میان شهرداری 
تهران با همکاری نیروی انتظامی، پلیس راهور و دســتگاه هایی 
همچون هلال احمر نیز برای خدمات رسانی به راهپیمایان و تبلیغات 

مرتبط با این مراسم تمهیداتی فراهم کرده است.

انتقال راهپیمایان از نقاط مختلف شهر
روابط عمومی شرکت واحد اتوبوسرانی تهران با صدور اطلاعیه ای، 
از خدمات  رسانی ناوگان اتوبوسرانی به شرکت کنندگان در مراسم 

راهپیمایی روز جهانی قدس خبر داد.
بر این اساس، شرکت واحد اتوبوسرانی تهران برای آرامش خاطر و 
رفاه حال شرکت کنندگان از ساعت ۹ صبح از مبادی »پایانه آزادی، 
چهارراه تهرانپارس، شمشیری، یافت آباد، شهرک ولی عصر )عج(، 
میدان خراسان، پایانه خاوران، شهرک شهید بروجردی، حکیمیه، 
شهرک شهید محلاتی، تجریش، میدان رسالت، میدان نبوت، میدان 
راه آهن، بازار دوم نازی آباد، ابوذر، میدان آزادی، فلکه دوم صادقیه، 
شهرک شهیدباقری، تهرانسر، دولت آباد و 1۳آبان )شهید رجایی(« 

اقدام به جابه جایی شهروندان می کند.  

افزایش خدمات رسانی مترو 
برای سهولت در تردد شهروندان و راهپیمایان، فاصله حرکت قطارها 
در خط 4متروی تهران از ابتدا تا پایان مراسم روز جهانی قدس کاهش 
می یابد. سرفاصله حرکت قطارها در این خط از ابتدا تا پایان مراسم 
از ۷ دقیقه به 4دقیقه کاهش می یابد و میزان سرویس دهی در خط 
4متروی تهران که در مسیر راهپیمایی قرار دارد، افزایش خواهد 
یافت. تمام ایستگاه های خط 4متروی تهران به ویژه ایستگاه های 
میدان انقلاب اسلامی، تئاتر شهر، شادمان، توحید، دکتر حبیب الله 
و استاد معین که در مسیر راهپیمایی قرار دارند، آماده ارائه خدمت 

مناسب به شهروندان خواهند بود. 

 مسیرهای راهپیمایی روز قدس در تهران 
   مسیر شــماره یک از مســجد امام حســین)ع( در میدان امام 
حسین)ع( آغاز می شــود و راهپیمایان از خیابان انقلاب به سوی 

دانشگاه تهران راهپیمایی می کنند.
   مسیر شماره 2 مسجد جامع ابوذر در میدان ابوذر به سوی خیابان 
ابوذر، خیابان شهید برادران حسنی)قلعه مرغی(، خیابان قزوین، 

خیابان کارگر و میدان انقلاب.
   مسیرشماره ۳مسجد دارالسلام در میدان منیریه به سمت خیابان 

ولی عصر)عج( و سپس خیابان انقلاب خواهد بود.
   مسجد امام زمان)عج( در خیابان آزادی و تقاطع خیابان بهبودی 

به سوی میدان انقلاب به عنوان مسیر شماره4 اعلام شد.
   مسیر شماره 5 مســجد حضرت ابوالفضل)ع( در میدان توحید 
است که راهپیمایان از خیابان توحید و خیابان آزادی به سمت میدان 

انقلاب حرکت می کنند.
   مسیر شماره 6 از مسجد حضرت مهدی)عج( در خیابان ستارخان 
به ســمت میدان توحید، خیابان توحید، خیابان آزادی و میدان 

انقلاب است.
   مسجد الجواد)ع( در میدان هفتم تیر آغاز مسیر شماره ۷ به سوی 
خیابان کریم خان، میدان ولی عصر)عج( و بلوار کشاورز و دانشگاه 

تهران است.
   مسیر شــماره ۸ از مســجد امام جعفر صادق)ع( در فلکه اول 
صادقیه به سمت خیابان ستارخان، خیابان توحید، خیابان آزادی 

و میدان انقلاب.
   مسیر شماره ۹ از مسجد حضرت امیر)ع( در خیابان کارگر شمالی 

به سمت میدان انقلاب. 
   مسیر شماره 1۰ از مسجد جامع رسول اکرم)ص( در تهرانسر آغاز 
می شود و با عبور از بلوار شاهد، بلوار تهرانسر، میدان کمال الملک، 
بزرگراه شهید لشکری، خیابان آزادی و خیابان انقلاب به دانشگاه 

تهران ختم خواهد شد.

اصلاح قانون، اولویت قانونگذار
 در ابتدا بایــد گفت که شــوراها جزو 
نهادهایی هستند که با تأخیر در کشور 
اجرایی شده اند. مجلس شورای اسلامی 
دوره یازدهم را پشت ســر می گذارد، 
اما شوراها در دوره ششــم قرار دارند؛ 
بنابراین شــوراها کماکان چون نهادهای جوان هســتند، 
نیاز دارند بیشــتر در عرصه تصمیم سازی و تصمیم گیری 
مؤثر باشند و نقش آفرینی کنند. نکته دیگر نبود مدیریت 
یکپارچه و تداخل وظایفی اســت که به  نوعی سبب ایجاد 
محدودیت برای شوراها می شود که این تداخلات وظایف 
در حوزه شهری تهران و در لایه های استانداری، لایه های 
شهرداری و لایه های وزارتخانه ها به وضوح دیده می شود؛ 
به طور نمونه معضل آلودگی هــوا، به دلیل نبود فرماندهی 
واحد در مدیریــت بحران و حتی در حوزه پاســخگویی با 
وجود اینکه قانون صراحت دارد و شفاف است، اما مطالبات 
مردم کماکان جاری و ساری است و همچنان با این معضل 
دست به گریبان هستیم. خلأ دیگر هم مربوط به لایه میانی 
شورای شهرستان ها، استان ها و شورای عالی استان هاست 
که باید مورد توجه قرار گیرند، چرا که تقریباً همه این لایه ها 
جایگاه تشــریفاتی دارند و از ظرفیت هــای آنها به  خوبی 
استفاده نمی شود. شوراها با حاکمیت، ارتباط نظام مندی 
ندارند؛ البته در برخی از موارد نظام مند و در بعضی از موارد 
اصلًا ارتباطی وجود ندارد. گرچه در مقایســه با دوره های 
قبل وضعیت شوراها بهتر شده، اما معتقد هستم تکمیل، 
توســعه و حتی در برخی از موارد اصلاح قانون مربوط به 
شوراها باتوجه  به تجربه 6 دوره گذشته جزو مسائلی است 
که می تواند در اولویت قانونگذاری کشــور قرار گیرد و این 

کار ضرورت دارد.

علیرضا جالینوس
 مدیرعامل مؤسسه فناوران شهر

فناوری اطلاعات و ارتباطــات در همه ابعاد 
شــهر هوشــمند پایدار اعم از مردم، سبک 
زندگی، حاکمیت، اقتصاد و محیط زیست 
اثرگذار اســت. ابزارهــای فنــاوری اطلاعات 
و ارتباطــات که به عنــوان یــک پلتفرم عمل 
می کننــد، کارایــی را ارتقــا می بخشــند، 
یکپارچگــی خدمــات شــهری را تســهیل 

می کنند.

حمید صاحب
 مدیرکل سلامت شهرداری تهران

فیلــم ســینمایی »بــدون قــرار قبلــی« فردا 
در تــالار ایــوان شــمس بــرای خانواده هــای 
دارای فرزنــد اتیســم اکــران می شــود. ایــن 
فیلم روایتــی از زندگی هنرمندی اســت که 
پســرش اتیســم دارد و این موضوع ســفر را 
برایش دشــوار می کنــد. فیلم قــرار قبلی در 
چهلمین جشــنواره فیلم فجر برنــده جایزه 

ویژه سردارسلیمانی شده است.

قدرت الله محمدی
 مدیرعامل شرکت ساماندهی 

صنایع و مشاغل شهر
بــرای انتقــال صنــوف مزاحــم شــهری، بایــد 
مجتمع های صنفی در حاشیه تهران احداث 
شــود که در همین راســتا زمینی به مساحت 
150هکتــار در منطقــه قلعه نــو بــرای انتقــال 
صنف ضایعات و فلزات ذوبی و فضایی هم به 
مساحت 300هکتار در محدوده آرادکوه برای 

انباردارها و باراندازها پیش بینی شده است.

بازارچــه خلازیــر حــدود 800غرفــه 
دارد امــا در فــاز اول 500غرفــه آمــاده 
تا کنــون  کــه  اســت  بهره بــرداری 
بیــش از 200دســتفروش بــرای اجــاره 
غرفه ها ثبت نــام کرده اند. بــه گزارش 
همشــهری، هزینــه ایــن غرفه هــا بــا 
توجه بــه متــراژ و جانمایــی و... تعیین 
و براساس مصوبه شــورای شهر تهران 

محاسبه می شود.

براســاس آمــاری کــه توســط ســازمان 
فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات شــهرداری 
تهــران منتشــر شــده، مجموعــه پیمایش 
کاربــران اپلیکیشــن »دوچرخــه« ســال 
گذشــته حــدود 197هــزار کیلومتــر بــوده 
کــه منجــر به صرفه جویــی حــدود 14هــزار 
لیتری در مصرف ســوخت شــده است. به 
گزارش همشــهری، پیش بینی می شود با 
کاهش محدودیت های کرونایی استقبال 
شــهروندان از دوچرخه ســواری افزایــش 

یابد .

سرپرســت اداره کل مهندســی و ایمنــی 
ترافیــک معاونــت حمل ونقــل و ترافیــک 
شهرداری تهران از شناسایی نقاط حادثه خیز 
معابر خبر داد. ســید حسین حســینی نژاد 
گفــت کــه به طــور متوســط در هــر منطقــه 
30 تــا 35نقطــه شناســایی و بــرای افزایش 
ایمنی اصلاح هندســی می شــوند. او تأکید 
کرد: »بزرگراه های آزادگان و امام علی دارای 
بیشــترین تصادفــات هســتند و بــه همین 
دلیل ایمن سازی آنها در اولویت قرار دارد.«

30
نقطه

197
هزار کیلومتر

200
دستفروش

اولویت بهره برداری با 
ایستگاه های تقاطعی مترو

مراسم افتتاح ورودی دوم متروي یادگار امام)ره( 
با حضور مدیرعامل شرکت متروي تهران برگزار 
شد و مسعود درستی در حاشیه این مراسم گفت 
که امســال بهره برداری از ایستگاه های تقاطعی 

خط 6مترو در اولویت قرار دارند.
به گزارش همشهری، ایســتگاه متروي یادگار 
امام)ره( اســفند ســال۹۹ با ورودی شــمالی 
افتتاح شــده بود و اکنون ورودی جنوبی که با 
اعتباری حدود 5۰میلیارد تومان ســاخته شده 
به بهره برداری رســید تا عبور و مرور شهروندان 
تسهیل و تسریع شود. مدیرعامل شرکت متروي 
تهران در این مراســم درباره افتتاح بخش های 
باقی مانــده خــط 6مترو بــه اولویت داشــتن 
ایستگاه های تقاطعی اشاره و عنوان کرد: »امسال 
از خط6 مترو در 2قســمت)جنوبی و شــمالی( 
به صورت جداگانه بهره برداری می کنیم و اولویت 
و هدف گذاری ما در شــرکت متروي تهران این 
اســت که ارتباط خط6 با دیگــر خطوط مترو 
برقرار شود.« درستی با بیان اینکه اگر منابع مالی 
مورد نیاز تأمین شود، تأکید کرد: »برنامه ما این 
است که تا آخر سال چند ایستگاه را در قسمت 
میانی و همچنین قسمت شمالی اجرا و تکمیل 
کنیم. هم اکنون هم تمرکزمان روی ایستگاه های 
تقاطعی خــط6 با خط یک در ایســتگاه میدان 
هفت تیر و خط۳ در ایســتگاه میــدان ولیعصر 

است.«

نقل قول خبر

عدد خبر

حمل ونقل

روز قدس

شوراها مسیر تحقق حاکمیت مردم و تجلی اراده عمومینظارت اختیارات به شوراها تفویض نشده است

شرایط شوراها بهتر می شود

 نهم اردیبهشــت ماه در تقویم رســمی کشور 
به عنوان روز شوراها نامگذاری شده است؛ روزی 
که در آن یاد آوری می کنیم مردم می توانند در 
تعیین سرنوشت خود و شهرشان و تصمیماتی که 
از سوی مدیریت شهر ها گرفته می شود، سهیم 

باشند و مشارکت کنند.
شورا یک نهاد برخاسته از مردم است و به بیانی 
مردمی ترین نهاد حاکمیت، شورا ها هستند و این 
در حالی است که شورا یک اصل عقلی است که 
آموزه های دین اسلام در کتاب و سنت نیز بر آن 
صحه گذاشته است. پس از پیروزی شکوهمند 
انقلاب اســلامی، بنیانگذار جمهوری اسلامی 
ایران حضرت امام خمینــی)ره( در تاریخ نهم 
اردیبهشت ماه ســال 13۵8با صدور فرمانی به 
شورای انقلاب بر تشکیل شوراهای اسلامی شهر 
و روستا و تهیه آیین نامه اجرایی آن تأکید کردند. 
این فرمان تاریخی حضرت امام)ره( از آن جهت 
دارای اهمیت است که بر مبنای آموزه های اسلامی 
و در چارچوب هدف ســلبی خود با استبداد و 
خودرأیی فرمانروایان به مبارزه برخاست و تحقق 
مشارکت عمومی مردم در تعیین سرنوشتشان 
را به عنوان یک هدف ایجابــی برگزید. از این رو 
7اصل از اصول قانون اساسی جمهوری اسلامی 
به موضوع شــوراها اختصاص داده شد و در نص 
صریح قانون اساسی، شــوراها به عنوان یکی از 
ارکان تصمیم گیری و اداره امور کشور ذکر شده 
اســت؛ گرچه این نهاد مردمی هنوز آنچنان که 
باید به جایگاه واقعی خود نرسیده، اما باید بدانیم 

ضرورت وجود این نهاد مهم و مردمی در شهر ها 
انکارناپذیر است.

می توان گفت هم اکنون شوراها در حساس ترین 
برهه زمانی خود قرار دارند و اکنون است که باید 
قوام و دوام خود را تضمیــن کنند. نهال نورس 
شــورا ها امروز در حال تناور شدن است؛ گرچه 
هنوز به درختی کهنســال تبدیل نشده، اما در 
شرایط حساس کنونی باید ریشه دوانده و جایگاه 
خود که از مردم وام گرفته است را تحکیم بخشد 
که این امر همانا تحکیم بخشیدن جایگاه مردم 
اســت. امروز که به یمن و برکت حضور انقلابی 
مردم در پای صندوق های رأی شاهد آن هستیم 
که هماهنگی کامل میان مدیریت شهر و مدیریت 
کلان کشور برقرار است، بهترین فرصت دست 
داده تا اصول تحکیم جایگاه شــوراها بنا نهاده 
شــود. امروزه برای آنکه بتوانیم شهری پویا و 
هوشمند داشته باشــیم نیاز به یکپارچه سازی  
اطلاعات داریم و این یکپارچه ســازی  در سایه 
مدیریت یکپارچــه محقق می شــود. این در 
حالی است که ســال جاری براساس بیانات مقام 
معظم رهبری به نام ســال تولید دانش بنیان و 
اشتغال آفرین نامگذاری شده و این امر در شهر ها 
در ســایه مدیریت یکپارچه رنگ تحقق به خود 
می بیند. از ســویی دولت ها باید این ضرورت را 
درک کنند که هزینــه اداره پایتخت را بپردازند 
و به بیانی این هزینــه را از دوش مردم بردارند. 
شاید بارها این جمله را شــنیده اید که شوراها 
تبدیل به شوراهای شهرداری شده اند، نه شورای 
شهر، اما اکنون بهترین فرصت است که شوراها 
تبدیل به شوراهای شهر شوند و برای همه شهر 

تصمیم گیری و قانونگذاری کنند.

 شواهد بیانگر آن است که وضعیت شوراها 
تغییر چندانی نسبت به گذشته نکرده و 
این نهاد با جایگاه اصلی اش که در قانون 
اساسی به آن هم اشاره شده، فاصله زیادی 
دارد و علت هم این اســت که در کشور 
تفکیک کار ملی از محلی صورت نگرفته 
و نهادهای ملی برای مسائل محلی تصمیم 

می گیرند و اجرایی می کنند. چندین دوره 
اســت که در برنامه پنج ساله کشور ذکر 
می شــود که 23وظیفه از وظایف دولت 
باید به شوراها تفویض شــود، اما هنوز 
محقق نشده اســت و ازاین رو شوراها از 
یک ســو به دلیل عدم تفکیک اقدامات 
در ســطح ملی و محلی و از سوی دیگر 
عدم تفویض اختیاراتشــان، نمی توانند 
مسئولیت هایشان را به نحو احسن انجام 

دهند.

 نظام مردم سالاری که بخشــی از آن در 
تشکیل شوراهای اســلامی شهر و روستا 
متبلور شده در حال طی کردن مسیر بلوغ 
است و هرچند نسبت به دوره های اول شرایط 
متفاوت و خوبی دارد، اما هنوز به نقطه مطلوب 
و ایده آل نرسیده اســت. به هرحال امکان 
بهترشدن همواره وجود دارد . براساس همین 
تئوری شوراها شرایط خوبی نسبت به 2 دهه 
گذشــته دارند و می توانند شرایط خیلی 
بهتری هم داشته باشند و امیدواریم شرایط 
کنونی هم در آینده نزدیک بهتر شود. علاوه 
بر ارتباط شوراها با مردم و اعمال حاکمیت 
مردم بر مردم و نقشی که در حوزه مدیریت 
شــهری دارند، در مقیاس بالاتر و ملی هم 
شوراها می توانند با مجلس شورای اسلامی 

ارتباط داشته باشند که کماکان این ارتباط 
وجود دارد، اما معتقدم ارتباط ساختاری و 
نظام مندی نیست و براساس توانمندی افراد 
ارتباط ها شــکل  گرفته یا شکل می گیرد. 
البته علاقه مندی برقراری ارتباط با شورا 
در مجلس شورای اسلامی دیده می شود و 
مصداق آن ارتباط مجمع نمایندگان شهر 
تهران با نمایندگان شورای شهر است. همین 
ارتباط با شــورای عالی استان ها هم وجود 
دارد و چنین روابطی گرچه ســاختارمند 
نیست، اما فرصتی است که می توان از آن 
برای بهبود شرایط شــهر استفاده کرد. در 
نهایت انتظار می رود نسبت به ارتباط شورا با 
سایر بخش های حاکمیتی تدابیری اندیشیده 
شود تا شکل بهتر و ساختارمندتری پیدا 
کند، چرا که این موضوع به بهبود شــرایط 
شهر و تسریع امور شهروندان کمک کننده 

خواهد بود.

مهدی اقراریان؛ عضو شورای شهر تهران

ناصر امانی
عضو شورای شهر تهران

احمد صادقی
عضو شورای شهر تهران

علی اصغر قائمی
عضو شورای شهر تهران


